بسم الله الرحمن الرحيم

ملخص الدراسة
عنوان الدراسة درجة إسهام المشرف التربوي المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية.

اسم الباحث: نايف بن معتاد معتق السلمي.     المشرف الأكاديمي : أ.د/ رمضان بن احمد عيد الصباغ
الدرجة العلمية:الماجستير                       العام الدراسي: 1429هـ/2008م

جامعة أم القرى – كلية التربية – قسم الإدارة التربوية والتخطيط
أهداف الدراسة: هدفت الدراسة إلى التعرف على:

1- درجة إسهام المشرف المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية المتعلقة بإدارة التربية والتعليم.

2- درجة إسهام المشرف المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية المتعلقة بالمعلمين.

3- درجة إسهام المشرف المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية المتعلقة بالمباني المدرسية.

4- تحديد الفروق ذات الدلالة الإحصائية بين أفراد عينة الدراسة بالنسبة لدرجة إسهام المشرف التربوي المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية والتي تعزى إلى: الوظيفة, الدرجة العلمية, عدد سنوات الخدمة في مجال التعليم.
منهج الدراسة: المنهج المستخدم هو المنهج الوصفي.

عينة الدراسة: تكونت عينة الدراسة من عدد (138) مشرفاً ومديراً  بمركز إشراف الجنوب في إدارة تعليم محافظة جدة.

أداة الدراسة: استخدم الباحث استبانة من إعداده كأداة للدراسة.

أهم نتائج الدراسة:
1- أن المشرف التربوي المنسق يسهم أحيانا في حل المشكلات الإدارية والفنية للإدارة المدرسية المتعلقة بإدارة التربية والتعليم حيث بلغ المتوسط العام (2.94) بالنسبة للجانب الإداري و(3.16) بالنسبة للجانب الفني 
2- أن المشرف التربوي المنسق يسهم غالبا في حل المشكلات الإدارية والفنية للإدارة المدرسية المتعلقة بالمعلمين حيث بلغ المتوسط العام (3.45) بالنسبة للجانب الإداري و(3.87) بالنسبة للجانب الفني 
3- أن المشرف التربوي المنسق يسهم أحيانا في حل المشكلات الإدارية والفنية للإدارة المدرسية المتعلقة بالمباني المدرسية حيث بلغ المتوسط العام (3.84) بالنسبة للجانب الإداري و(3.04) بالنسبة للجانب الفني 
4- وجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى الدلالة (α=0.05) بالنسبة لمدى إسهام المشرف التربوي المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية المتعلقة بإدارة التربية والتعليم والتي تعزى للمهنة لصالح المشرفين التربويين المنسقين.

5- وجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى الدلالة (α=0.04) بالنسبة لمدى إسهام المشرف التربوي المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية المتعلقة بإدارة التربية والتعليم والتي تعزى للدرجة العلمية لصالح درجة البكالوريوس ودرجة الماجستير.

6- وجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى الدلالة (a=0.02)  بالنسبة لمدى إسهام المشرف التربوي المنسق في حل مشكلات الإدارة المدرسية المتعلقة بإدارة التربية والتعليم والتي تعزى لعدد سنوات الخدمة في مجال التعليم لصالح من 5 إلى 10 سنوات ولصالح أكثر من 15سنة

أهم التوصيات :

1ـ أن يرتبط بقاء المشرف التربوي المنسق في وظيفته بدرجة مساهمته وحرصه على تطوير أدائه وممارساته الفنية والإدارية 
2ـ أن تسند وزارة التربية والتعليم مهنة المشرف التربوي المنسق إلى أصحاب الخبرة والكفاءة في الجانب الفني .
3ـ زيادة فعالية أداء المشرفين التربويين المنسقين وذلك عن طريق البرامج التدريبية واللقاءات التربوية المنظمة .

4ـ العمل على تحديد الاحتياجات التدريبية للمشرفين المنسقين بشكل دوري من خلال عمل اختبارات دورية للمشرفين .

5ـ التركيز على أهمية تبادل الخبرات التربوية في مجال الإشراف التربوي بين المشرفين التربويين المنسقين وذلك عن طريق الزيارات المتبادلة 
6ـ توعية المشرفين المنسقين بأهمية مراعاة الجانب الفني تجاه الطلاب والمعلمين وتوجيه ذلك من خلال مشاركة المشرف المنسق لمدير المدرسة في زياراته للمعلمين.
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Aims of the Study: 

1- To know the extent of contribution of the supervisor coordinator in the management of education and learning.

2- The extent of contribution of supervisor in solving the problems regarding the teachers.

3- The extent of contribution of supervisor in solving the problems regarding the school buildings.

4- To determine the statistical differences between the individuals of the study samples concerning the degree of contribution of educational supervisor coordinator in solving the problems of school management which concern to: Occupation, scientific degree and the years of service in the field of education. 

The method of the Study : The used method is the descriptive method.

The Study Sample: It consists of (138) supervisors and region at the educational directorate in Jeddah governorate.

The Tool of The Study: The researcher has prepared a survey as a tool for the study.

The Most important Results: 

1- The educational supervisor coordinator sometimes contributes in solving the administrative and technical problems regarding the management of education as the average reached (2.94) for the administrative side and (3.16) for the technical side.

2- The educational supervisor coordinator often contributes in solving the administrative and technical problems of the school management regarding the teachers as the general average reached (3.45) for the administrative side and (3.87) for the technical side.

3- The educational supervisor sometimes contributes in solving the administrative and technical problems of the school management regarding the school buildings as the average reached (3.84) for the administrative side and (3.87) for the technical side.

4- There are statistical differences at level (a=0.05) for the degree of contribution of the educational supervisor in solving the problems of school management regarding the management of education which attribute to the profession in benefit of the educational coordinating supervisor.

5- There are statistical differences at level (a=0.04) for the degree of contribution of the educational supervisor in solving the problems of the school management regarding the management of education which attribute to the scientific degree in benefit of the degree of Bachelor and Master.

6- There are statistical differences at level (a-0.02) for the degree of contribution of the contribution of the educational supervisor in solving the problems of school management regarding the management of education which attribute to the years of service in the field of education in benefit of: from 5 to 10 years and for more than 15 years. 

The Most important recommendations: 

1- Survival of the coordinating educational supervisor in his occupation should be linked to the degree of contribution and his carefulness to develop his technical and administrative performance.

2- The ministry of education should assign the occupation of educational supervisor to expert and efficient persons.

3- It is necessary to increase attention  and effective supervision on the performance of coordinating educational supervisor, via training programs.

4- It is essential to identify the training needs for supervisors periodically through periodic tests.

5- It is necessary to focus on the importance of exchanging experience in the field of educational supervision between the coordinating educational supervisor through mutual visits.

6- Awareness of the coordinating supervisors about the importance of technical aspect of students and teachers through the participation of the coordinating supervisor during his visit to teachers.
PAGE  

